
Príprava 
Budeš potrebovať

pripraviť prezentáciu
projektor na prezentovanie 
stiahnuté video 

Biblický text
Evanjelium podľa Lukáša 3:21 – 22, 

Evanjelium podľa Lukáša 4:1 – 2 

 

Kľúčové myšlienky
Každý si kladie otázku: Kto som? Mám hodnotu?
Ježiš dostáva identitu od Otca
Si Božie milované dieťa

1. identita od Otca 



Úvod k téme
Koľkí z vás videli Disney film Vaiana? Je to film o dievčati, ktoré nezapadá medzi ľudí 
na svojom ostrove, a  tak sa vydá na oceán, aby zistila, kým naozaj je. Po niekoľkých 
dobrodružstvách to vyzerá pochmúrne a Vaiana sa pýta: „Kto som, že sa o niečo také 
pokúšam? Veď nestojím za nič.” Potom sa jej zjaví jej milovaná babička a začne spievať 
pieseň (samozrejme! Je to predsa Disney) o tom, kým je.

Ilustrácia
Pusti video: https://www.youtube.com/watch?v=FKJPFhm2jCA

“Ja som Vaiana!” Som jediný, komu sa tisnú slzy do očí? Stotožňujete sa s ňou nejakým 
spôsobom? Možno si nespievate piesne s kúzelným zborom predkov uprostred oceánu, ale 
každý si kladie otázku: „Kto som?” A každý by rád dostal odpoveď. Každý by chcel vedieť, 
že je cenný. Každý by chcel mať možnosť sebavedomo zakričať: „Ja som Vaianaaaaaa!”.

Prechod
Ako ľudia sa neustále na základe niečoho definujeme. Definujú nás iní ľudia, úspech, 
láska od iných, to, čo vlastníme... Je to normálne, najmä pre tínedžerov. Potrebujeme 
vyskúšať niekoľko identít, aby sme našli, kým chceme naozaj byť. Ktorá identita nám dá 
to, čo najviac chceme? Ktorá nám dá najväčší pocit hodnoty, prijatia, lásky, bezpečia?
 
Zamysleli ste sa niekedy nad tým, že každý človek si niekedy kladie alebo kládol takéto 
otázky? Každý človek vo vašej triede sa snaží nejako presadiť, byť niekým. Každý človek, 
okolo ktorého prejdete na ulici, hľadá prijatie. Každá postava v knihách a filmoch sa musí 

rozhodnúť, kým bude, podľa toho, čo ju urobí najcennejšou.

 
Stačí sa pozrieť na marvelovské filmy: Iron Man si neustále myslí, že bude mať najväčšiu 
hodnotu, ak bude mať tie najlepšie a najvýkonnejšie prístroje. Kapitán Amerika sa snaží 
mať hodnotu tým, že vždy urobí správne rozhodnutie a ochráni ostatných. A Thor sa stále 
stará najmä o to, čo si o ňom myslia ostatní.
 
Ďalší príklad: Harry Potter. Na začiatku príbehu Harry často nehovorí ostatným, čo sa deje, 
pretože sa bojí, čo si o ňom pomyslia. Neskôr robí všetko pre to, aby si získal hodnotu 
vďaka tomu, čo robí.
 

https://www.youtube.com/watch?v=FKJPFhm2jCA


Ako je to so skutočným človekom? Billie Eilish v piesni Happier Than Ever hovorí o tom, 
ako sa snažila byť šťastná a hodnotná prostredníctvom vzťahu s iným človekom, ktorý jej 
ubližoval. 99 % všetkých piesní je práve o tom, kde nájsť svoju hodnotu.
 
Tieto otázky si kladieme aj my všetci. Kto som? Mám hodnotu?

Štúdium textu
Aj biblické postavy s tým zápasili, ale zároveň nám dávajú kľúč k identite. Pozrime sa na 
moment, keď sa Ježiš musel rozhodnúť, kým bude:

Biblický text
Evanjelium podľa Lukáša 3:21 – 22, 4:1 – 2 

Keď sa všetok ľud dával krstiť a keď už bol pokrstený aj Ježiš, ktorý sa modlil, otvorilo sa 
nebo a Duch Svätý zostúpil na neho v telesnej podobe ako holubica. Z neba zaznel hlas: 
„Ty si môj milovaný Syn, v tebe mám zaľúbenie.“ [...] Ježiš sa vrátil od Jordánu plný Ducha 
Svätého. Duch ho vodil po púšti štyridsať dní a diabol ho pokúšal. Počas týchto dní nič 
nejedol, až celkom vyhladol. 
 
Výklad
Čo sa tu deje? Ježiš sa dáva krstiť, čo je takým oficiálnym a  verejným rozhodnutím 
podriadiť sa určitému spôsobu života. Inými slovami, Ježiš tu oznamuje, že nielen že verí 
v Boha, ale že mu podriaďuje svoj život. Je to trochu ako výber odboru v škole – ľuďom 
ukazujete, že sa budete venovať biológii a angličtine. Lenže tu je to oveľa rozsiahlejšie 
a hlbšie – Ježiš hovorí, že bude žiť podľa Božích pravidiel. Odovzdáva sa Bohu.
 
A  keď to urobí, Boh sa mu ukáže a  oznámi mu, kým v  skutočnosti je. Inými slovami, 
oznamuje mu jeho identitu. „Ty si môj milovaný Syn, v tebe mám zaľúbenie.”

Ty si môj.
Milujem ťa.
Mám ťa rád.

Silné slová. To Ježiša napĺňa istotou o jeho hodnote v Božích očiach a v tejto istote sa 
vydáva na 40 dní na púšť. Nebol to jeho nápad, ale viedol ho Duch Svätý, teda Boh. Tu sa 
vynára samozrejmá otázka: Prečo práve na púšť? Prečo 40 dní? Prečo nič nejedol?



Ježiš a Izraelci na púšti
V cirkvi sa často hovorí o časoch na púšti, a myslíme tým časy, keď nevieme, čo robíme, 
a necítime sa blízko Boha. Tu sa však píše, že Ježiš bol plný Ducha – cítil sa veľmi blízko 
Boha! O  čo tu teda ide? V  Ježišových neskorších slovách zisťujeme, že tento čas bol 
akýmsi prirovnaním k  40 rokom, počas ktorých izraelský národ kráčal po púšti a  zažil 
mnoho skúšok. 

Boh ich zázračne vyslobodil z otroctva v Egypte a staral sa o nich mnohými úžasnými 
spôsobmi. Neustále sa dostávali do situácií, v ktorých si museli vybrať, či sa budú spoliehať 
na Boha, alebo sa budú snažiť sami. Či budú hľadať riešenie u Boha, alebo sa obrátia na 
niečo iné. Či budú čakať na Boha, alebo mu povedia, aby „si pohol”. Zakaždým sa rozhodli 
zle. Zakaždým zabudli na Božiu cestu a skúsili niečo iné. Aj keď boli Jeho ľudom, aj keď 
im už dal novú identitu.
 
Čo to znamená pre nás?
Väčšina z nás je v podobnej situácii. Už sme počuli, čo hovorí Pán Boh: povedal nám, čo si 
o nás myslí. Že nás miluje, že si nás vyvolil, že za nás zomrel, že nás úplne pozná a že nás 
má naďalej rád. Už sme spoznali Jeho lásku a moc. Ale to bolo už dávno.

Keď sme vstúpili do tejto púšte, boli sme si istí Jeho láskou k  nám. Teraz je to však 
ťažké. Tá skúsenosť sa stala dávno a tá istota už nie je taká pevná. A keď príde nejaké 
rozhodovanie, ako sa máme definovať, snažíme sa urobiť to najlepšie rozhodnutie. Ale 
často to nie je podľa Božieho vedenia. Nespoliehame sa na Neho, nehľadíme na Neho, 
nedôverujeme Mu na 100 %. Vyberáme si iné identity než „Jeho milované dieťa”.
 
Dáva to zmysel. Neobviňujem ťa – ale nenájdeš tam to, čo hľadáš. Táto túžba po hodnote 
je dobrá, ale len vtedy, keď sa o Neho oprieme, keď budeme hľadieť na Boha, keď mu 
budeme úplne dôverovať, vtedy nájdeme identitu plnú hodnoty. To je to, čo vidíme 
v Ježišovi. Ježiš robí tento krok v mene Izraela. Prežíva podobné skúšky ako oni vtedy, ale 
vyberá si dobrú identitu a ukazuje nám, ako na to.
 
Počas nasledujúcich troch týždňov sa pozrieme na jednotlivé Ježišove skúšky na púšti, na 
to, čo je ich podstatou, ako ich prežívame, ako im Ježiš odoláva a ako si môžeme podobne 
ako on vybrať dobrú identitu.



Záver a aplikácia
Dnes však skončíme touto myšlienkou: Podľa čoho sa teraz snažíš definovať? Ako sa 
snažíš mať hodnotu? Vďaka čomu sa cítiš byť niekým? Možno sú to dobré známky, prijatie 
v nejakej partii, dobrý imidž, počet správ za deň, to, čo si myslí ten jeden človek…

A teraz buďme úprimní – stačí nám to? Nemáte pocit, že musíte neustále bojovať, aby ste 
mali hodnotu? Že stačí jedna chyba a ležíte v troskách? Takto žiť nemusíme.

Boh aj tebe hovorí: Si moje milované dieťa, zdroj mojej radosti (napr. 2Kor 6:18, Gal 3:26, 
4:7, Ef 1:5). Aj ty si môj milovaný syn. Neurobil si nič, čím by si si túto chválu zaslúžil. A tak 
o ňu nemôžeš prísť.
On ťa miluje.
Si jeho.
Má ťa rád.
 
Prijmeš túto identitu? Skúsiš to ešte raz? Riskneš to a budeš mu dôverovať? Si pripravený 
robiť rozhodnutia podľa jeho predstáv? Aj keď to na prvý pohľad nedáva zmysel? Aj keď 
to môže niektoré veci skomplikovať? Si pripravený prijať identitu Božieho dieťaťa? Prijmi 
túto identitu – bola stvorená s myšlienkou na teba.
 

Diskusné otázky
Ako by si sám seba opísal 3 slovami (podstatnými menami)? 
Napr. futbalista, umelkyňa, sestra, Slovák a pod. 
Kto je tvojím vzorom? V akých oblastiach by si sa mu chcel podobať?
Ako vplývajú sociálne siete na to, ako sa na seba pozeráš? Aký vplyv majú na tvojich 
rovesníkov?



Príprava 
Budeš potrebovať

pripraviť prezentáciu
projektor na prezentovanie 

Biblický text
Evanjelium podľa Lukáša 4:1 – 4

5. kniha Mojžišova 8:1 – 6

 

Kľúčové myšlienky
Boh dodržiava svoje sľuby
Bohu môžeme dôverovať
Nie sme to, čo robíme. Sme Jeho.

2. som to, čo robím 



Príbeh
Povedzte časť príbehu zo svojho života, keď ste si museli vybrať medzi spoliehaním sa na 
Boha, hoci ste nevedeli, ako to dopadne, a tým, urobiť to po svojom a postarať sa sami o 
seba. 

Môže to byť príbeh o škole, práci, peniazoch – čokoľvek, kde ste sa spoliehali na Boha 
a On vás nesklamal (prípadne ste nesklamali vy). V ideálnom prípade by to nemalo byť 
príliš vzdialené tomu, čo riešia vaši mládežníci (napr. by to nemal byť príbeh o manželstve 
alebo kúpe bytu). Zastavte sa v príbehu predtým, ako poviete, čo ste si vybrali.
 

Úvod k téme
Ako kresťania vieme, čo by sme si mali vybrať. Ale nie je to vždy také jednoduché. Často si 
to nevyberáme. Často si vyberáme to, čo sa nám zdá lepšie, bezpečnejšie, spravodlivejšie. 
To, čo musíme urobiť, aby sme sa o seba postarali.
 

Štúdium textu
A práve na tom je založené prvé Satanovo pokúšanie na púšti. Čítajme spolu:
 
Biblický text
Evanjelium podľa Lukáša 4:1 – 4 
Ježiš sa vrátil od Jordánu plný Ducha Svätého. Duch ho vodil po púšti štyridsať dní a diabol 
ho pokúšal. Počas týchto dní nič nejedol, až celkom vyhladol. Vtedy mu diabol povedal: 
„Ak si Boží Syn, povedz tomuto kameňu, aby sa stal chlebom.“ Ježiš mu odpovedal: „Je 
napísané, že človek nebude žiť iba z chleba.“
 
Výklad
Čo sa diabol v skutočnosti snaží povedať Ježišovi? „Ak si Boží Syn, povedz tomuto kameňu, 
aby sa premenil na chlieb.” Začína tým, že podkopáva a spochybňuje to, čo Ježiš počul od 
Boha. Ak si naozaj niekto, naozaj máš nejakú hodnotu, tak ju využi. Vezmi si to, čo chceš. 
Vraj si od Boha, potom máš právo a moc, nie?

Skrátka: „Ak si naozaj niekým, máš právo na všetko. Si hladný? Jedz.” Nech je to akokoľvek, 
diabol tu hovorí niečo celkom zrozumiteľné a logické. V skutočnosti je ľahké s ním súhlasiť. 
Ježiš 40 dní nič nejedol – ja som hladný po necelých 72 minútach! A Ježiš by vedel urobiť 
chlieb z kameňa. Je to naozaj hriech postarať sa o svoju potrebu takýmto spôsobom? Akú 
škodu by to spôsobilo, keby to Ježiš urobil? Koniec koncov, je to Ježiš – nielenže má právo 
použiť svoju moc, ale pravdepodobne si za 40 dní pôstu zaslúžil sendvič, nie?



Ale prečo Ježiš počas tých 40 dní nejedol? Jediný dôvod opísaný v Biblii je, že ho tak 
viedol Boh. Toľko. Takže otázka, s ktorou ho pokušiteľ konfrontuje, znie: „Veríš, že sa o 
teba Boh postará? Môžeš sa na Neho naozaj spoľahnúť?”
 
Ježiš nemyslel len na svoj hlad. Myslel na príbeh izraelského ľudu, ktorý po oslobodení z 
Egypta 40 rokov putoval po púšti a potreboval jedlo. Viete, čo vtedy urobili? Je napísané, 
že začali reptať proti Bohu, že by bolo lepšie, keby boli zomreli v Egypte, lebo by aspoň 
neboli hladní. Začali sa sťažovať a pochybovať, že ich Hospodin povedie a že sa o nich 
postará.
 

Aplikácia
Ako často máme rovnaké pocity? Máme skutočnú potrebu, a tak hľadáme riešenie, a 
to čo najskôr. Takže áno, dôverujeme Bohu, keď nemáme príliš veľkú potrebu, ale keď 
nemám jedlo, keď som hladný, pochybujem, že sa o to postará, a tak sa to snažím urobiť 
po svojom. 

Napr. keď mám v jednom týždni stihnúť každý deň písomky z matematiky, chémie a 
dejepisu, k tomu diktát zo slovenčiny a hromadu úloh z fyziky. Doslova neexistuje šanca 
naučiť sa na všetko, urobiť všetky úlohy a ešte upratať, postarať sa o súrodencov aj psov 
a ešte sa aspoň 5 hodín vyspať. Jednoducho sa to nedá. Čo teda robíme? Hľadáme iné 
riešenie, ako to zvládnuť. Možno si doma niečo prelistujem, možno si skopírujem zadania, 
možno si stiahnem niekoľko testov. Koniec koncov, školský systém je zlý, oni ma k tomu 
donútili! Musím to predsa nejako zvládnuť po svojom, nie?
 
Táto otázka sa stáva ešte zásadnejšou, keď nehovoríme len o našich fyzických potrebách, 
ale o tom, kto sme. Som dobrý? Pôjdem a budem pomáhať ľuďom, aby „som činil dobro”. 
Som milovaný? Zmením sa tak, aby mi niekto venoval pozornosť. Stojím za niečo? 
Investujem ešte viac do práce, štúdia, trénovania alebo do svojich koníčkov, aby som si 
získal hodnotu.
 
Výklad, 2. časť:
Presne toto tu diabol našepkáva Ježišovi. „Dôveruješ Bohu, že sa o teba postará? Naozaj 
dôveruješ? Veď ťa už 40 dní nenakŕmil! Naozaj veríš, že si jeho milované dieťa, zdroj jeho 
radosti? A čo ak si to rozmyslí? Alebo ak opäť zlyháš?”

Keď sa Izraeliti ocitli v tejto situácii, okamžite sa začali sťažovať a pochybovať. „Naozaj sa 
dá na Boha spoľahnúť? Nebolo by lepšie spoľahnúť sa na niekoho iného alebo na seba? 
Nie je žiadna šanca, že tu bude pôsobiť.”



A čo robí Ježiš? Odpovedá: „Človek potrebuje k životu viac než len chlieb.” Pekná 
myšlienka, ale skrýva sa tu niečo hlbšie. Ježiš cituje z knihy Deuteronómium, v ktorej boli 
Izraelitom zopakované Božie prikázania na konci 40 rokov. 
 
Biblický text
5. kniha Mojžišova 8:1 – 6 
 
“Starostlivo zachovávajte a plňte každý príkaz, ktorý ti dnes prikazujem, aby ste žili a 
rozmnožili sa, aby ste prišli a obsadili krajinu, ktorú Hospodin pod prísahou sľúbil vašim 
otcom. Pamätaj na celú cestu, ktorou ťa tých štyridsať rokov Hospodin, tvoj Boh, viedol 
po púšti, aby ťa pokoril a vyskúšal a poznal, čo je v tvojom srdci, či budeš zachovávať jeho 
príkazy, alebo nie. Pokoroval ťa, dal ti hladovať, potom ťa sýtil mannou, ktorú si nepoznal 
a nepoznali ju ani tvoji otcovia, aby ťa poučil, že človek nežije len samým chlebom, ale 
všetkým, čo vychádza z Hospodinových úst. Za tých štyridsať rokov sa ti odev nezodral 
ani noha ti neopuchla. Uznaj teda, že ako človek vychováva svojho syna, tak Hospodin, 
tvoj Boh, vychováva teba. Zachovaj príkazy Hospodina, svojho Boha, chodievaj po jeho 
cestách a boj sa ho!”
 
Stručne povedané: Pán Boh nás učí dôverovať, aby sme žili podľa jeho spôsobu a na jeho 
základe, čo nás privedie do zasľúbenej zeme. Ježiš to chápe a myslí na to, keď odpovedá 
na diablovo pokušenie postarať sa o seba namiesto toho, aby dôveroval, že sa o neho 
postará Boh. Nehovorí, že nie je hladný alebo že nie je v núdzi, ale svoju vernosť pevne 
vkladá do Božej vernosti, že urobí, čo sľúbil.
 
Je to však naozaj tak? Môžeme sa naozaj spoľahnúť na to, že Boh dodrží svoje sľuby? 
Najmä vtedy, keď niečo naozaj potrebujeme alebo chceme?
 

Príbeh, 2. časť
Dokončite svoj príbeh od začiatku. Prečo ste sa rozhodli spoľahnúť (alebo nespoliehať) 
na Boha a čo sa potom stalo?
 
Netvrdím, že Boh vždy urobí presne to, o čo ho požiadame alebo čo chceme. Všimnite si, 
že Ježiš hneď nedostal chlieb. Ešte nejaký čas bol hladný. Dôveroval však Bohu a ten sa 
preukázal ako verný.
 



Výzva
Nachádzaš sa dnes v situácii, keď sa musíš rozhodnúť, či sa spoľahnúť na Pána Boha 
alebo nie? Je to praktická potreba? Alebo sa možno snažíš rozhodnúť, či sa na Neho 
môžeš spoľahnúť v tom, kým si. Spoliehaš sa na Neho, že ti dá lásku, keď sa cítiš osamelý? 
Budeš sa spoliehať na to, že ti dáva hodnotu, aj keď opäť minieš cieľ a budeš sa cítiť 
bezcenný? Spoliehaš sa na to, že ťa má rád, aj keď si opäť klamal, ublížil, otvoril tú stránku, 
podvádzal?
 
A na čo sa spoliehaš, keď ide do tuhého? Ježiš nám dáva konkrétnu radu: živ sa Jeho slovami! 
Ježiš vedel, akých zasľúbení sa treba držať. Hovorí: „Viem, akú potravu potrebujem – to, 
čo mi Boh sľúbil.” Viem, že to, čo mi Boh sľúbil, je pre mňa potravou. Často nám hovoria, 
aby sme čítali Bibliu, pretože je dôležitá. Na to, aby sme si vybudovali dôveru, musíme 
vedieť, v čo veríme.
 
Ak necítite lásku, pozrite sa, čo hovorí Boh o láske v Liste Rimanom 8:38 – 39: „Som totiž 
presvedčený, že ani smrť, ani život, ani anjeli, ani kniežatstvá, ani prítomné, ani budúce 
veci, ani mocnosti, ani výška, ani hĺbka, ani nijaké iné stvorenie nebude nás môcť odlúčiť 
od Božej lásky, ktorá je v Ježišovi Kristovi, našom Pánovi.“
 
Cítiš sa sám? Prečítaj si príbeh o Zachejovi – Ježiš ho vytiahol zo zástupu, oslovil ho 
menom a strávil s ním čas! Si „priklincovaný” vedomím hriechu? Čítaj si List Rimanom 8:1 
„A tak teraz už nie je žiadne odsúdenie pre tých, čo sú v Kristovi Ježišovi.“
 
A opakujte si to. Ak s niečím zápasíte častejšie, nájdite si v Biblii Božie zasľúbenie, 
ktoré na to odpovedá, dajte si ho na viditeľné miesto a opakujte si ho. Pamätajte si ho, 
pripomínajte si to, keď prídu pokušenia a klamstvá. Dôverujte Mu, vkladajte do Neho 
svoju nádej. Nemusíte bojovať za svoju vlastnú hodnotu. Nie ste to, čo robíte, ste Jeho!

Diskusné otázky:
Čomu si ako malé dieťa veril, a potom si zistil, že je to úplný nezmysel?
Ako sa ľudia dostanú do takej krízy, že dovolia, aby jeden zápas s problémom 
definoval celú ich identitu?
Zažil si situáciu, v ktorej si si povedal, že ju nevieš sám vyriešiť? Čo sa stalo?
Čo si myslíš, že znamená spoľahnúť sa na Boha? Ako to môže vyzerať?



Príprava 
Budeš potrebovať

pripraviť prezentáciu
projektor na prezentovanie 

Biblický text
Evanjelium podľa Lukáša 4:5 – 8

5. kniha Mojžišova 6:14 – 15, 18

 

Kľúčové myšlienky
Každý z nás po niečom túži
Len Boh vie naplniť všetky naše potreby
Nie si to, čo máš, si Jeho

3. som to, čo mám 



Icebreaker
https://pointonline.sk/stavit-na-nadej/

Úvod k téme
Pamätáš si, keď si ako dieťa dostal nové topánky? Zrazu každý z nás dokázal behať rýchle-
jšie, skákať vyššie. Nič nás nemohlo zastaviť. Cítili sme sa ako Superman, nové topánky 
nás zrazu urobili akosi lepšími.

Samozrejme, nebola to pravda. Bežali sme stále rovnako, naďalej sme skákali len centi-
meter nad zemou. Ale ten pocit, ten bol skutočný.

Posledné týždne hovoríme o identite a o troch diablových pokušeniach. Nechce, aby sme 
dôverovali Otcovi, keď nám hovorí: „Toto je moje dieťa, ktoré milujem, zdroj mojej rado-
sti.“ Dnes sa pozrieme na druhé pokušenie.

Štúdium textu

Biblický text
Evanjelium podľa Lukáša 4:5 – 8
 
“Potom ho diabol vyviedol na vysoký vrch, ukázal mu v okamihu všetky kráľovstvá sveta 
a povedal mu: „Tebe dám všetku túto moc a slávu, lebo patrí mne, a dám ju tomu, komu 
chcem. Ak sa mi teda pokloníš, to všetko bude tvoje.“ Ježiš mu odpovedal: „Je napísané: 
Pánovi, svojmu Bohu sa budeš klaňať a len jemu budeš slúžiť.“

Myslíte si, že to bolo niečo, čo Ježiš chcel?
[Nechajte odpovedať niekoľko ľudí. Chvíľu sa rozprávajte. Čo by na tom mohlo Ježiša 
pokúšať?]

Pravdou je, že Ježiš bol skutočný človek. Všetci chceme pohodlie, prijatie, ľahkosť. Ježiš, 
syn tesára, pravdepodobne nemal najľahší život. Navyše tá sláva – veď keby ho všetci 
poznali a uctievali, bolo by preňho oveľa ľahšie zdieľať dobrú správu, nie?

Výklad
A čo by tu diabol ukázal tebe? Aké veci ťa lákajú? Nový počítač? Topánky? Priateľ/pri-
ateľka? Dobré známky? Bohatstvo? Zábava?

https://pointonline.sk/stavit-na-nadej/


Klameme sami seba, ak si hovoríme, že nič nechceme. Nemusí to byť nejaká fyzická vec, 
ale každý z nás si niekedy myslí, že náš život by bol o niečo jednoduchší, keby sme mali 
práve túto vec. Každý z nás chce šťastie v nejakej podobe. Otázka znie, ako ho získame?

Diabol našepkáva: Mám to. Dám ti to. Stačí sa obrátiť ku mne. Mám to, čo chceš. A ty si 
len taký dobrý, ako to, čo máš. Obráť sa ku mne a budeš niekým. Budeš šťastný.

Vieš, toto šepkanie nie je až také evidentne zlé. Nie, je oveľa nevinnejšie. Mierne ťahanie 
k tomuto, sen o tamtom. Plánovanie budúcnosti, založené na jednej veci. Až sme na-
koniec schopní urobiť čokoľvek, aby sme to získali a udržali si to.

Úvod k textu 2
Izraelský národ bol kedysi v podobnej situácii. (Čítaj viac v Exodus 32) Keď čakali na svo-
jho vodcu, kým sa vráti zo stretnutia s Bohom, začali byť netrpezliví. Čakali dlho, až na-
koniec už nevydržali dlhšie čakať. Nevedeli, čo sa s Mojžišom stalo – možno sa o nich Boh 
už nestaralk a oni boli odkázaní sami na seba! Potrebovali niečo iné, do čoho by mohli 
vložiť svoju nádej.

Vytvorili si zlatú sochu teľaťa a začali sa jej klaňať. Pre vtedajší náboženský kontext dáva-
lo teľa zmysel, pretože bolo symbolom bohov. Keď sa tak rozhodli, dávalo im to absolútny 
zmysel: boli v núdzi, a tak našli niečo, čo by (podľa ich názoru) mohlo na túto potrebu 
odpovedať.
 
Keď sa však Mojžiš, posol pravého Boha, vrátil a uvidel to, nedopadlo to pre ľudí veľmi 
dobre. Boh vie, že nič iné nám neprinesie skutočné šťastie. Iba On je schopný postarať 
sa o nás, dať nám to, čo potrebujeme. Keď vidí, že sa Jeho ľud od Neho odvracia k iným 
riešeniam, je žiarlivý.

Ježiš to pochopil. Odpovedal diablovi: „Pánovi, svojmu Bohu sa budeš klaňať a len jemu 
budeš slúžiť.” To je opäť citát z knihy Deuterónomium, kde sa ďalej píše: 

Biblický text
5. kniha Mojžišova 6:14 – 15, 18
“Nenasleduj bohov spomedzi božstiev iných národov [...] lebo Hospodin, tvoj Boh, je 
žiarlivý Boh uprostred teba. Rob len to, čo je správne a dobré pred Hospodinom, aby sa 
ti dobre vodilo, keď pôjdeš obsadiť tú dobrú krajinu, o ktorej Hospodin tvojim otcom pri-
sahal.”



Ježiš si tu tvárou v tvár všetkým možným veciam, ktoré by mu mohli dať hodnotu a šťastie, 
pripomína, že nemáme na získanie hodnoty používať tieto veci. Nič nie je schopné dať 
nám šťastie. Svoju nádej máme vkladať len do Boha, pretože len On nám dáva hodnotu, 
len v Ňom nájdeme trvalé šťastie.

Táto lož je všade – a z troch, o ktorých hovoríme, je najlepšie skrytá v našej kultúre. Každá 
reklama, každý film, každý obchod a ulica sú plné klamlivých prísľubov šťastia a hodnoty.

„Ak budete piť kávu Jacobs, budete mať viac energie, takže dosiahnete viac a budete 
šťastní!“ „Ak si kúpiš tieto šaty, všimne si ťa a budeš konečne milovaná!“ „Ak budeš 
používať tieto lieky, budeš sa lepšie učiť, budeš mať lepšie známky a nakoniec budú na 
teba hrdí.“ „Ak si vypiješ, nájdeš si priateľov a prijatie – už nebudeš osamelá!“

To nie sú zlé túžby, ale toto nie je správna cesta. Len Boh nám môže dať všetko.

Záver
Čo ťa láka? Kde cítiš, že keby si to dosiahol, bol by si naplnený, šťastný a spokojný? Čo ti 
v živote chýba?

Existuje šanca, že by Boh mohol túto dieru vyplniť svojím spôsobom? Pripúšťam, že to 
pravdepodobne bude chvíľu trvať. Nebude to vyzerať presne tak, ako by sme chceli. Mož-
no to bude aj odpoveď, že On nám stačí, že s Ním to zvládneme. Ale to je cesta k životu, a 
to k plnému životu. Keď teda pocítite tú túžbu, potom si všimnite, prečo to cítite a čo vám 
chýba. A obráťte sa s tým na Otca. Dôverujte, že On sa o vás postará, že vám dá hodnotu. 
Nie ste to, čo máte, ste Jeho.

Diskusné otázky
Akú vlastnosť ti dal Boh, ktorá sa ti na sebe páči?
Aké sú niektoré pozemské alebo dočasné poklady, ktoré sa bežne prezentujú ako 
#goals na Instagrame?
Máš túžbu, pri ktorej ti je ťažké dôverovať Bohu, že ti ju vie naplniť?



Príprava 
Budeš potrebovať

pripraviť prezentáciu
projektor na prezentovanie 
stiahnuté video 

Biblický text
Evanjelium podľa Lukáša 4:9 – 12

 

Kľúčové myšlienky
Pán Boh chce naplniť naše potreby, ale nie vždy podľa 
našich predstáv
Boh očakáva našu dôveru
Urob dnes jeden krok založený na dôvere

4. som to, čo si 
o mne myslia iní  



Úvod k téme
Čo máme robiť, keď Boh nekoná vtedy, keď si myslíme, že by mal? Keď má dokonalú 
príležitosť urobiť niečo úžasné, ukázať mne a ostatným, aký je milujúci a verný, ale akosi 
to nerobí?

Čo robíme, keď Boha o niečo prosíme a On našu prosbu nesplní? Keď roky prosíme o 
uzdravenie a stále čakáme? Alebo keď hľadáme vedenie a blíži sa čas rozhodnutia? Keď 
to má byť podľa Jeho vôle, ale napriek tomu sa všetko rúca a my nevieme prečo?

Niekoľko posledných týždňov sme hovorili o pokušeniach, ktoré Ježiš zažil na púšti, a o 
tom, ako tie isté pokušenia útočia na našu identitu dnes. Videli sme, že sa musíme spolie-
hať na Boha, na jeho zasľúbenia a pravdy, a že pri hľadaní šťastia a zmyslu života musíme 
hľadieť len na Boha, a nie na iné veci.

Ale čo ak sa spolieham len a len na Neho, ale nič nevidím? Neviem, či pracuje, alebo či 
bude pracovať včas. Najmä ak by teraz bol skvelý čas na to, že by to mohlo fungovať!

Štúdium textu
Na to sa Satan zameral vo svojom treťom pokušení. Čítajme:

Biblický text
Evanjelium podľa Lukáša 4:9 – 12

“Potom ho zaviedol do Jeruzalema. Tam ho postavil na chrámové cimburie a hovoril mu: 
„Ak si Boží Syn, vrhni sa odtiaľto dolu. Veď je napísané: Svojim anjelom prikáže o tebe, 
aby ťa chránili a Oni ťa vezmú na ruky, aby si si neudrel nohu o kameň.“ Ježiš mu odpove-
dal: „Je povedané: Nebudeš pokúšať Pána, svojho Boha.“

Výklad
Diabol stavia Ježiša do trochu nepríjemnej situácie: stojí na vysokej budove a musí sa 
rýchlo rozhodnúť. Hovorí: „Musíš to urobiť, je to najlepšia možnosť! Bude to pre teba 
dobré!”

A potom sa odvoláva na to, kto je podľa Otca Ježiš, a ešte cituje Bibliu, aby ukázal, že to, 
čo hovorí, je v poriadku, a dokonca v súlade s Božím plánom. „Vidíš, musí to byť dobré 
rozhodnutie – je to dokonca v súlade s Písmom!”



Hovorí Ježišovi, aby sa predviedol pred ľuďmi, aby spoznali jeho slávu a moc. To by mu 
predsa uľahčilo úlohu rozprávať ľuďom o Bohu! Všetci by potom verili kým je, nie?

Ježiš mu pohotovo odpovedá: „Nebudeš pokúšať Pána, svojho Boha.” Čo tým myslí? 
Prečo takto odpovedá?

Ježiš tu, podobne ako predtým, odkazuje na konkrétny moment z dejín Izraela na púšti, 
keď práve vystavili Boha skúške. Už nejaký čas putovali po púšti a teraz sa ocitli na mi-
este, kde potrebovali vodu. Smädní sa opäť začali sťažovať a požadovať, aby sa o nich 
Mojžiš a Boh postarali. Boh sa o nich postará, ale to vyvolá jeho hnev. „Prečo vystavujete 
Boha skúške?” pýta sa Mojžiš (2. kniha Mojžišova 17:1 – 7). Nebolo azda jasné, že sa o 
nich Boh postará? Veď už urobil toľko, aby ich priviedol do tohto bodu, predsa by ich tak-
to nenechal. Oni však boli netrpezliví, nedôverovali Bohu a žiadali si to tu a teraz.

Čo je na tom také zlé? Na jednej strane je to nedostatok dôvery a na druhej strane sna-
ha ovládať Boha. Veríme v Jeho moc a dobrotu, ale nie sme presvedčení, že ju pre nás 
použije tak, ako by mohol. Preto sa Ho snažíme usmerňovať a nútiť Ho, aby robil to, čo a 
kedy chceme. Možno to robíme sťažovaním sa, ako Izraeliti, možno rôznymi sľubmi, alebo 
možno ešte vydieraním či zastrašovaním. „Ak ma uzdravíš, budem ti verný naveky,” hovo-
ríme mu. „Ak sa nepostaráš o moje financie, všetko sa zrúti a ja nebudem môcť pomáhať 
ľuďom.” „Ak sa mi to nepodarí, budem vedieť, že ma nemiluješ. Nechcem takého cham-
tivého Boha.”

Toto je pokus o manipuláciu s Bohom. A On o to nemá záujem. Áno, miluje nás nadovšet-
ko, ale jeho cieľom nie je plniť naše sny. Chce nám dať dobré veci, život plný jeho prítom-
nosti a požehnania, ale nerobí to podľa našich predstáv.
 
Nie, očakáva našu dôveru.

Ježiš dôveroval Otcovi. Už dostal od Boha svoju úlohu a vedel, že takto to nemalo byť. 
Boh mal plán – plán, ktorý zahŕňal čakanie a mnohé kroky, ktoré neboli hneď zrejmé. Di-
ablov návrh bol zdanlivo dobrý - chrám bol zväčša plný ľudí, a keď by Ho Otec zázračne 
zachránil, všetci mohli vidieť, kým naozaj je, či nie? Ježiš mal však natoľko dôveroval Ot-
covi, že odmietol niečo zdanlivo dobré, pretože vedel, že Boh to vie lepšie.



Ilustrácia
Kto videl alebo čítal Pána prsteňov? Priznám sa, nie som najväčší odborník, ale na konci 
druhej časti sa niektorí z hlavných hrdinov snažia ochrániť pevnosť pred zlými orkami. 
Táto pevnosť je ich poslednou nádejou na prežitie, ale ich armáda je sama o sebe príliš 
malá na to, aby porazila orkov. Gandalf, mág a vodca ich družiny, uteká hľadať pomoc a 
necháva zvyšok hrdinov bojovať, kým sa vráti s armádou. V poslednej chvíli vyrazia do 
boja proti veľkej presile v nádeji, že sa Gandalf vráti.

https://youtu.be/EApCLbgAE5E

Ilustrácia, 2. možnosť
Čo by si robil, keby si bol na jeden deň Bohom? Daroval by si si niečo, alebo by si možno 
napravil život sebe a svojim blízkym? Snažil by si sa napraviť niektoré veci, o ktorých si 
myslíš, že sú zlé?

Existuje film, Evan Všemohúci, kde sa obyčajný reportér Evan na chvíľu stane Bohom. 
Jeho prvým činom je pomstiť sa inému reportérovi, ktorý mu vzal jeho vymyslenú úlohu 

v štúdiu: https://www.youtube.com/watch?v=ljV8_KX3-hg

Hahaha, smiešne. Ale jednu vec by urobil každý z nás, a to rýchlo. Ja som Boh, tak prečo 
čakať? A teraz všetci uvidia! Nikto nerád čaká. Aj keď sa spoliehame na Boha a obraci-
ame sa len na Neho, nie sme celkom spokojní s Jeho “pomalosťou”. Chceme vidieť Jeho 
činy hneď. Boh mi síce v Kristovi dáva identitu a hodnotu svojho dieťaťa, so všetkým čo 
k tomu patrí, ale prečo by to nemohli vidieť aj iní? A prečo by nemohol spraviť to, čo od 
Neho potrebujem teraz!? Veľmi by sa mi to hodilo…

Záver
Dôveruješ Bohu? Nielen, či veríš, že to dokáže. Si ochotný na neho čakať, pretože veríš, 
že má plán, že sa o teba postará tak, ako potrebuješ? Nebude to vždy pohodlné a nemusíš 
s Ním vždy súhlasiť. Ale život s Ním je plný čakania na Neho, aj keď tomu nerozumieme. 
Dôvera nie je zmluva, nie je to dohoda o tom, že Boh urobí určitú úlohu, lebo inak... Nie, 
dôvera je trpezlivosť vo vzťahu, aj keď tomu nerozumieme.

Kde Mu teraz potrebuješ dôverovať? V akej situácii si sa Ho snažil ignorovať alebo s Ním 
manipulovať? Čo ti bráni v dôvere? Porozprávaj sa s Ním o tom. On sa nebojí tvojich 
otázok, tvojho sklamania ani tvojho hnevu. Buď k Nemu úprimný, skúmaj svoje srdce. 
Urob dnes jeden krok založený na dôvere v oblasti, kde je to pre teba ťažké

https://youtu.be/EApCLbgAE5E
https://www.youtube.com/watch?v=ljV8_KX3-hg


Diskusné otázky
Čo by bola prvá vec, ktorú by si urobil, ak by si sa na jeden deň mal toľko moci ako 
Pán Boh?
Prečo sa často snažíme s Pánom Bohom vyjednávať?
Je oblasť, v ktorej chceš Bohu viac dôverovať?


